



خالد حنفي يستعرض مع سفير المغرب في بيروت محمد اكرين تعزيز افاق التعاون الاقتصادي: المغرب بوابة لهرم لوجستي بين افريقيا واوروبا واهريكا الشمالية والجنوبية

الذي يمثل اكثر من 75 في المئة من الناتج المحلي ويوظف اكثر من 75 في المئة من اليد العاملة، ولقد نجحنا في محطات كثيرة من تعزيز واقع التعاون مع حكومات الدول العربية، وبرز ذلك جلينا من خلال تنظيم وعقد القمة الاقتصادية العربية: التنموية والاجتماعية بالتوازي مع عقد القمة السياسية الدورية للقادة والملوك والرؤساء والزعماء العرب، حيث يعقد اتحاد الغرف العربية بالتوازي مع القمة "منتدى القطاع الخاص العربي"، وفي اخر قمة عقدت في بيروت عام 2019 استضاف اتحاد الغرف العربية فعاليات المنتدى بحضور رئيس مجلس الوزراء في لبنان وامين عام جامعة الدول العربية، وقد صدر عن المنتدى والقمة مقررات هامة جدا تصب في مصلحة اقتصاداتنا وبلداننا وشعوبنا العربية".

ونوه الدكتور خالد حنفي خلال اللقاء الى أن "المغرب يعتبر من البلدان المؤثرة داخل اتحاد الغرف العربية، وقد نظم الاتحاد بالتعاون مع جامعة الغرف المغربية للتجارة والصناعة والصناعات التقليدية، خلال العام الماضي مؤتمرين بارزين الاول حول الامن الغذائي في مدينة مراكش والثاني في مدينة الداخلة بعنوان: مؤتمر الغرف العربية والافريقية، والذي استقطب مشاركة عربية وافريقية حاشدة".

واكد حنفي على أن "الاقتصاد المغربي يعتبر من الاقتصادات العربية البارزة، حيث نجح المغرب في استقطاب وجذب الاستثمارات من جانب اهم شركات السيارات الاجنبية لفتح مقر

استقبل امين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، في مقر الاتحاد في بيروت "مبنى عدنان القصار للاقتصاد العربي"، سفير المغرب في لبنان محمد اكرين، حيث جرى البحث في سبل تعزيز واقع الاقتصادات العربية، انطلاقا من الدور الذي يلعبه رجال الاعمال حيث يعتبر اتحاد الغرف العربية الممثل الحقيقي للقطاع الخاص العربي.

ورحب امين عام الاتحاد في مستهل اللقاء بسعادة السفير المغربي، واطلعه على واقع عمل الامانة العامة لاتحاد الغرف العربية "حيث تأسس الاتحاد عام 1951، ويضم في عضويته جميع الدول العربية، ويجري كل عامين انتخاب رئيس جديد للاتحاد بحسب التسلسل الابدجي المتبع في جامعة الدول العربية"، مبينا أن "دور الاتحاد لا يقتصر على تقوية وتعزيز العلاقات الاقتصادية والتجارية والاستثمارية بين البلدان العربية، بل يتعداه الى تعزيز التعاون والعلاقات الاقتصادية مع الدول الاجنبية من خلال الغرف العربية والاجنبية والمشاركة حيث يعمل تحت مظلة الاتحاد 16 غرفة عربية اجنبية ومشاركة، وتلعب هذه الغرف دورا بارزا على صعيد توثيق علاقات التعاون مع البلدان التي تتواجد فيها، كما وتساهم وساهمت بشكل كبير منذ تاسيسها في رفع حجم التبادل التجاري والاستثماري في الاتجاهين العربي والاجنبي".

وقال: "نحن في اتحاد الغرف العربية نسعى الى يكون واقع الاقتصاد العربي افضل، ونسعى الى تعزيز دور القطاع الخاص



لها، وبفضل ذلك يعتبر اليوم المغرب من اهم البلدان في مجال صناعة السيارات الامر الذي خلق فرص العمل ورفع من مستوى الناتج المحلي وخفض من واقع البطالة ولا سيما في صفوف الشباب. اصف الى ذلك فان المغرب يمتلك بنية تحتية متطورة، من مطارات وموانئ وقطارات، وهو بفضل موقعه الاستراتيجي يشكل حلقة وصل وعبور بين اوروبا وافريقيا والامريكيتين الشمالية والجنوبية".

واوضح ان اتحاد الغرف العربية على استعداد لاحتضان النشاطات التي تنظمها سفارة المغرب في بيروت وكذلك نشاطات سفارات البلدان العربية فمثلا يمكن تنظيم مؤتمر او نشاط حول روية المغرب بتعزيز الهيدروجين الاخضر، وذلك بحضور المنظمات الاقليمية والدولية وسفراء الدول الاجنبية والمهتمين بهذا الشأن مما يلقي الضوء على تجربة المغرب الرائدة في هذا المجال وبالتالي يساهم في المساعدة على جذب الاستثمارات من جانب الدول والشركات المهمة بهذا الموضوع للاستثمار في المغرب. كما يستطيع الاتحاد من خلال المؤتمرات التي ينظمها مع الغرف الاجنبية والمشاركة ولا سيما المؤتمر العربي الالمانى للطاقة الذي ينظمه اتحاد الغرف العربية بالشراكة مع الغرفة العربية الالمانية للتجارة والصناعة بأن يكون المغرب ضيف شرف المؤتمر القادم بحيث يستعرض المغرب تجربته في هذا المجال مما يفتح المجال بشكل اكبر للمغرب لاستقطاب الشركات الاجنبية ولا سيما الالمانية ومن بينها "سيمنز" لتعزيز استثماراتها في المغرب".

واختتم السفير اكرين كلامه بالقول ان هذا اللقاء بالتأكيد سوف يفتح افاق التعاون المستقبلية وهذا سيكون مفيدا للجانبيين "ونحن نتطلع الى عقد لقاءات اخرى، وسوف انقل ما تم تداوله الى سفراء المجموعة العربية في بيروت، واستعرض وجهات النظر معهم، والتداول في الافكار التي تساعد على تطوير وجهات النظر بين الاتحاد وسفراء الدول العربية بما يساعد على توسيع افاق التعاون الاقتصادي العربي".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

واوضح ان اتحاد الغرف العربية على استعداد لاحتضان النشاطات التي تنظمها سفارة المغرب في بيروت وكذلك نشاطات سفارات البلدان العربية فمثلا يمكن تنظيم مؤتمر او نشاط حول روية المغرب بتعزيز الهيدروجين الاخضر، وذلك بحضور المنظمات الاقليمية والدولية وسفراء الدول الاجنبية والمهتمين بهذا الشأن مما يلقي الضوء على تجربة المغرب الرائدة في هذا المجال وبالتالي يساهم في المساعدة على جذب الاستثمارات من جانب الدول والشركات المهمة بهذا الموضوع للاستثمار في المغرب. كما يستطيع الاتحاد من خلال المؤتمرات التي ينظمها مع الغرف الاجنبية والمشاركة ولا سيما المؤتمر العربي الالمانى للطاقة الذي ينظمه اتحاد الغرف العربية بالشراكة مع الغرفة العربية الالمانية للتجارة والصناعة بأن يكون المغرب ضيف شرف المؤتمر القادم بحيث يستعرض المغرب تجربته في هذا المجال مما يفتح المجال بشكل اكبر للمغرب لاستقطاب الشركات الاجنبية ولا سيما الالمانية ومن بينها "سيمنز" لتعزيز استثماراتها في المغرب".

واختتم السفير اكرين كلامه بالقول ان هذا اللقاء بالتأكيد سوف يفتح افاق التعاون المستقبلية وهذا سيكون مفيدا للجانبيين "ونحن نتطلع الى عقد لقاءات اخرى، وسوف انقل ما تم تداوله الى سفراء المجموعة العربية في بيروت، واستعرض وجهات النظر معهم، والتداول في الافكار التي تساعد على تطوير وجهات النظر بين الاتحاد وسفراء الدول العربية بما يساعد على توسيع افاق التعاون الاقتصادي العربي".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



■ Khaled Hanafi Reviews With Moroccan Ambassador to Beirut Mhammed Grine the Promotion of Economic Cooperation: Morocco Is a Gateway to a Logistics Corridor between Africa, Europe, and North and South America

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, received at the Union's headquarters in Beirut "Adnan Kassab Edifice for the Arab Economy", the Ambassador of Morocco to Lebanon, Mhammed Grine, where they discussed ways to enhance the reality of Arab economies, based on the role played by businessmen, as the Union of Arab Chambers is the real representative of the Arab private sector.

At the beginning of the meeting, the Secretary General of the Union welcomed His Excellency the Moroccan Ambassador, and briefed him on the reality of the work of the General Secretariat of the Union of Arab Chambers. "Where the Union was established in 1951 and includes in its membership all Arab countries, and every two years a new president of the Union is elected according to the alphabetical sequence followed in the League of Arab States". Stating that "the role of the Union is not limited to strengthening economic, trade and investment relations between Arab countries, but rather goes beyond it to enhancing cooperation and economic relations with foreign countries through the Arab, foreign and joint chambers, as 16 Arab, foreign and joint Arab chambers work under the umbrella of the Union. These chambers play a prominent role, at the level of strengthening cooperation relations with the countries in which it is located, they also contribute and have contributed greatly since their establishment to raising the volume of trade and investment exchange in both Arab and foreign directions."

He said: "We in the Union of Arab Chambers seek to make the reality of the Arab economy better, and we seek to strengthen the role of the private sector, which represents more than 75 percent of the GDP

and employs more than 75 percent of the labor force. We have succeeded in many stations to enhance the reality of cooperation with the governments of Arab countries. This was clearly demonstrated by organizing and holding the Arab Economic, Developmental, and Social Summit in parallel with holding the periodic political summit of Arab leaders, kings, and presidents. In parallel with the summit, the Union of Arab Chambers holds the "Arab Private Sector Forum", and in the last summit held in Beirut in 2019, the Union of Arab Chambers hosted the forum's activities in the presence of the Prime Minister of Lebanon and the Secretary-General of the League of Arab States. The forum and the summit issued very important decisions that contributed to the interest of our Arab economies, countries, and peoples."

During the meeting, Dr. Khaled Hanafi noted, "Morocco is one of the influential countries within the Union of Arab Chambers. The Union, in cooperation with the University of Moroccan Chambers of Commerce, Industry, and Handicrafts, organized during the past year two prominent conferences, the first on food security in the city of Marrakech and the second in the city of Dakhla entitled: Conference of Arab and African Chambers, which attracted massive Arab and African participation."

Hanafi stressed that "the Moroccan economy is one of the prominent Arab economies, as Morocco has succeeded in attracting investments by the most important foreign car companies to open their headquarters, and thanks to that, Morocco is today one of the most important countries in the automotive industry, which created jobs, raised the level of GDP and reduced the reality of unemployment, especially



among young people. In addition, Morocco has a well-developed infrastructure, including airports, ports, and trains, and thanks to its strategic location; it constitutes a link and transit between Europe, Africa, and North and South America."

He explained that the Union of Arab Chambers is ready to host the activities organized by the Moroccan Embassy in Beirut as well as the activities of the embassies of Arab countries, "For example, a conference or activity on Morocco's vision to promote green hydrogen can be organized, in the presence of regional and international organizations, ambassadors of foreign countries and those interested in this regard, which sheds light on Morocco's pioneering experience in this field and thus contributes to helping to attract investments by countries and companies interested in this subject to invest in Morocco. The Union can also, through the conferences it organizes with foreign and joint chambers, especially the Arab-German Energy Conference, which is organized by the Union of Arab Chambers in partnership with the Arab-German Chamber of Commerce and Industry, have Morocco be the guest of honor at the next conference so that Morocco will review its experience in this field. This opens the way more for Morocco to attract foreign companies, especially German companies, including "Siemens", to enhance their investments in Morocco. For his part, the Moroccan ambassador praised the great role played by the Union of Arab Chambers, stressing the keenness to enhance communication and cooperation in organizing joint activities that serve the interests of Arab countries, "where we put as the Moroccan embassy in Beirut all our capabilities

at the disposal of the Union, and it is important to hold a periodic or annual meeting that includes the ambassadors of the Arab Group in the presence of Lebanese and Moroccan businessmen and investors from other Arab countries so that the advantages of the economies of the Arab countries are introduced in a way that contributes to attracting investments and enhancing the commercial reality between Arab countries, which applies positively to the reality of development in our Arab countries".

Ambassador Grine stressed that "the approach of businessmen is always different from the approach of politicians and decision-makers, as countries and governments frame relations, but those who do business and investment are businessmen and the private sector. Hence, the Arab countries must give more room to the private sector to participate in the implementation of strategic and vital projects, especially since the Arab private sector has succeeded in many stations to be the first contributor to promoting development."

Ambassador Grine concluded by saying that this meeting will certainly open the horizons to future cooperation which will be useful to the two parties, "We look forward to holding other meetings, and I will convey what was discussed to the ambassadors of the Arab group in Beirut, review the views with them, and discuss ideas that help develop Viewpoints between the Union and the ambassadors of Arab countries, which will help expand the horizons of Arab economic cooperation."

Source (Union of Arab Chambers)